
 

一貫道崇德學院第十四屆「中華道統文化的傳承與創新 

暨白陽文運一百二十週年紀念」國際學術研討會  

議程 

The Program 

The 14th Annual International Academic Conference of The Inheritance and Innovation of 

Chinese Classical Culture cum The Commemoration of the 120th Anniversary of Tao 

Practices and Propagation in The Bai-Yang Era 

指導單位：財團法人一貫道發一宗教發展基金會  主辦單位：一貫道崇德學院  

協辦單位：中華民國一貫道總會        補助單位：內政部 

會議時間：2024 年 12 月 22 日（日）  

會議地點：一貫道崇德學院 六樓國際會議廳 
Advising Unit  : I-Kuan Tao Religious Development Foundation 

Organizer  : I-Kuan Tao Chong-De School 

Co-organizer  : I-Kuan Tao Federation of the Republic of China (Taiwan)   

Supporting Unit : Ministry of Home Affairs 

Date   : 22nd December, 2024 (Sunday) 

Venue   : The International Auditorium of I-Kuan Tao Chong-De School (The 6th Floor) 

報到  Registration  08:00-09:00 

時間 

Time 
議程 The Program 

09:00- 

09:20 

開幕式 Opening Ceremony   

陸隆吉／一貫道崇德學院校長、簡清華／中華民國一貫道總會理事長 

Lu Long-Ji, The President, I-Kuan Tao Chong-De School  

Jian Qing-Hua, Chairman of the I-Kuan Tao Federation of the Republic of China 

(Taiwan)  

09:20- 

10:20 

專題演講(Ⅰ) Keynote Speech (Ⅰ) 

主持人：王雅萍／國立政治大學民族學系副教授（臺灣） 

Moderator: Wang Ya-Ping/Associate Professor, Department of Ethnology, 

National Chengchi University (Taiwan) 

許恒源 Charles Hsu／麻省理工學院博士, Ph.D. M.I.T.（美國） 

Charles Hsu/Ph.D. M.I.T. (USA) 

演講者：Anne D. Harley（安妮．哈利／哈佛世界宗教研究中心教授） 

Speaker: Anne D. Harley (Professor, Harvard Center for the Study of World 

Religions) 

講  題：〈靈泉〉：選自〈靈源大道歌〉，（宋）曹文逸(1040-1115)作詞，作曲家高

平配樂，聲樂家安妮．桃樂絲．哈利演出 

“Numinous Spring | 靈泉”: Composer Gao Ping’s 2019 musical setting of The 

Song of the Ultimate Source of Great Dao〈靈源大道歌〉 by Cao Wenyi (1040-1115) 

休  息 Break  10:20-10:30 



 

10:30- 

11:00 

專題演講(Ⅱ) Keynote Speech (Ⅱ)  

韓萬年老點傳師 慈悲／一貫道發一宗教發展基金會董事長  

Senior Tao Transmitting Master Han Wan-Nian, Chairman of I-Kuan Tao Fa-Yi 

Tao Lineage Religious Development Foundation 

講 題：張天然師尊、孫慧明師母之修辦道歷程暨在大陸的道務發展 

Topic: Patriarch Zhang Tian-Ran and Matriarch Sun Hui-Ming’s Journey of 

Tao Cultivation and Propagation cum the Development of Tao Affairs in 

Mainland China 

休  息 Break  11:00-11:10 

11:10 

- 

12:10 

(60) 

第 一 場 Sessions 1 ：白陽祖師與其後之道場發展之研究 

Studies on Patriarch of Bai-Yang Era and Subsequent Development of 

the Tao Community 

主持人：張家麟／淡江大學外交與國際關係學系教授 

Moderator: Zhang Jia-Lin/Professor of Department of Diplomacy and  

International Relations, Tamkang University 

與談人：蔡長鈞／前環球科技大學休閒學院院長 

王雅萍／國立政治大學民族學系副教授 

Panelists: Cai Chang-Jun/Former Dean of Recreation School of TransWorld 

University of Technology 

         Wang Ya-Ping/Associate Professor, Department of Ethnology, 

National Chengchi University 

1.發表人：陳幼慧／國立政治大學師資培育中心教授 

Paper Presenter: Chen You-Hui/Professor, National Chengchi University 

Teacher Training Center 

題  目：韓雨霖道長與發一組在美國的道務發展 

Title: Reverend Senior Elder Han Yu-Lin and the Development of Fa-Yi Tao 

Lineage in the United States 

2.發表人：林慧儀／一貫道崇德學院碩士 

楊雁智／國立暨南國際大學歷史學系博士生 

廖玉琬／一貫道崇德學院副教授 

題  目：一貫道第十八代祖師弓長祖之著作及其對道場發展奠基之探討 

Paper Presenters: Anggraini /Master Student of I-Kuan Tao Chong-De School, 

Yang Yan-Jhih/Ph.D. Student, Department of History, National Chi Nan 

University, Liao Yu-Wan/Associate Professor, I-Kuan Tao Chong-De School 

Title: A Study on the Writings of Patriarch Gong Chang (Patriarch Zhang Tian-

Ran), the 18th Patriarch of I-Kuan Tao (Post Eastern Era), and His Contributions 

to the Foundation of Growth in Tao Community 

大合照 Group Photo、午餐 Lunch   12:10- 13:40 

13:40 

- 

第 二 場 Sessions 2 ：一貫道義理之研究Ⅰ 

The Studies on I-Kuan Tao’s Principles (Part I) 



 

14:40 

(60) 

主持人：蔡長鈞／前環球科技大學休閒學院院長 

與談人：張家麟／淡江大學外交與國際關係學系兼任教授 

李興華／逢甲大學通識教育中心助理教授 

Moderator: Cai Chang-Jun/Former Dean of Leisure School of TransWorld 

University of Science & Technology 

Panelists: Zhang Jia-Lin/Adjunct Professor, Department of Diplomacy and 

International Relations, Tamkang University 

         Li Xing-Hua/Assistant Professor, Center for General Education, Feng 

Chia University 

1.發表人：唐經欽／一貫道崇德學院副教授    

題  目：貫古今，合天人：一貫道聖訓之研究 

Paper Presenter: Tang Jing-Qin/Associate Professor, I-Kuan Tao Chong-De 

School 

Topic: A Study of I-Kuan Tao Holy Revelation: Uniting Heaven and Man Across 

the Ancient and Modern Times  

2.發表人：謝居憲／一貫道崇德學院副教授、陸隆吉／一貫道崇德學院校長 

題  目：一貫道「一以貫之」之義理探究  

Paper Presenter:  Xie Ju-Xian/Associate Professor, I-Kuan Tao Chong-De 

School、Lu Long-Ji, The President, I-Kuan Tao Chong-De School  

Topic:  A Study on the Meaning of “The Principle of Oneness” in I-Kuan 

Tao Practices 

休  息 Break  14:40-14:50 

14:50 

- 

16:20 

(90) 

第 三 場 Sessions 3 ： 一貫道義理之研究Ⅱ 

The Studies on I-Kuan Tao’s Principles (Part II) 

主持人：馬愷之／國立政治大學哲學系副教授 

與談人：唐經欽／一貫道崇德學院副教授 

謝居憲／一貫道崇德學院副教授 

洪淑芬／一貫道崇德學院助理教授 

Moderator: Kai Marchal/Associate Professor, Department of Philosophy, 

National Chengchi University 

Panelists:  Tang Jing-Qin/Associate Professor, I-Kuan Tao Chong-De School 

Xie Ju-Xian/Associate Professor, I-Kuan Tao Chong-De School 

Hong Shu-Fen/Associate Professor, I-Kuan Tao Chong-De School 

1.發表人：李皇穎／國立彰化師範大學、大葉大學兼任助理教授   

題  目：北海老人《三易探原》義理探賾－以心性論為探討核心 

Paper Presenter: Li Huang-Ying/Adjunct Assistant Professor at National 

Changhua University of Education and Dayeh University 

Title: Exploring the True Meaning of “San-Yi Tan Yuan” (The Book of 

“Exploration of The Origin of Truths in the Universe") of The Elder Bei-  Hai 

(Patriarch Wang Jue-Yi) – Based on the Theory of True Nature as the Core 

Study 

 



 

2.發表人：黃學日／國立政治大學哲學系博士生 

題  目：論王覺一夫子「三極一貫」道學體系 

Paper Presenter:  WONGPAISANLAK, DECHATORN /Ph.D. Student, 

Department of Philosophy, National Chengchi University 

Title: The Concepts of Patriarch Wang Jue-Yi's "The Oneness of Three 

Ultimate Realms" in the System of Tao Study 

3.發表人：李秀珠／一貫道崇德學院碩士   

題  目：王祖覺一末後收圓之探析 

Paper Presenter: Li Xiu-Zhu/Master of I-Kuan Tao Chong-De School 

Title: An Analysis on The Last Universal Salvation of Patriarch Wang Jue-Yi 

茶  敘 Tea Break  16:20-16:40 

16:40 

- 

17:40 

(60) 

第 四 場 Sessions 4 ： 一貫道聖訓之研究  

The Research on I-Kuan Tao’s Holy Revelations 

主持人：廖玉琬／一貫道崇德學院副教授 

與談人：施春兆／一貫道崇德學院助理教授 

陳姝伃／國立臺灣師範大學國文學系博士 

Moderator: Liao Yu-Wan/Associate Professor at I-Kuan Tao Chong-De School 

Panelists: Shi Chun-Zhao/Assistant Professor of I-Kuan Tao Chong-De School 

Chen Shu-Yu/Ph.D., Department of Chinese Literature, National 

Taiwan Normal University 

1.發表人：張肇偉／一貫道崇德學院碩士、唐經欽／一貫道崇德學院副教授 

題  目：《孟子聖訓》訓中訓之探研 

Paper Presenter: Zhang Zhao-Wei/Master of I-Kuan Tao Chong-De School, 

Tang Jing-Qin/Associate Professor of I-Kuan Tao Chong-De School 

Title:  A Research on the Revelation within Holy Revelation of  "The Holy 

Revelation of Mencius” 

2.發表人：吳秋妹／一貫道崇德學院碩士生、唐經欽／一貫道崇德學院副教授     

題  目：《中庸聖訓．道也者不可須臾離也》要義之探析  

Paper Presenter: Wu Qiu-Mei/Master Student of I-Kuan Tao Chong-De 

School, Tang Jing-Qin/Associate Professor of I-Kuan Tao Chong-De School 

Title: An Analysis on the Essentials of “The Holy Revelation of the Doctrine 

of the Mean - Tao is Not to Be Parted Even for A Single Moment" 

17:40- 

17:50 

閉幕式 Closing Ceremony   

陸隆吉／一貫道崇德學院校長 

Lu Long-Ji, The President, I-Kuan Tao Chong-De School  

 

 

 

 

 

 



 

海報論文 Paper Presentation in Posters  

◎陳志雄／一貫道崇德學院碩士生 

題  目：北海老人《一貫探原》的天體運行初探 

Chen Zhi-Xiong/ Master Student of I-Kuan Tao Chong-De School 

Title: A Preliminary Study on the Movement of Celestial Bodies in Patriarch Bei-Hai, The Elder's Book of "I-

Kuan Tan Yuan” (Exploring the True Origin of Oneness in I-Kuan Tao) 

◎游素卿／一貫道崇德學院碩士生 

題  目：王祖覺一「三教一理」之探析 

You Su-Qing/Master Student of I-Kuan Tao Chong-De School 

Title:  The Analysis of Patriarch Wang Jue-Yi’s “Principle of Oneness in Three Religions” 

◎阮氏升／一貫道崇德學院碩士生、洪淑芬／一貫道崇德學院助理教授 

題  目：〈研經究典的殊勝〉聖訓及其要義探析 

Nguyen Thi Sheng/Master Student of I-Kuan Tao Chong-De School, Hong Shu-Fen/Assistant professor of I-

Kuan Tao Chong-De School 

Title: An Analysis on the Essentials of The Holy Revelation of "The Extra-ordinary Sacredness of Studying 

Classics & Scriptures"   

◎朱群璋／一貫道崇德學院碩士生、施春兆／一貫道崇德學院助理教授 

題  目：愿力努力化業力--以〈號召令〉為立論核心  

Chee Kuan-Cheong/Master Student of I-Kuan Tao Chong-De School, Shi Chun-Zhao/Assistant professor of I-

Kuan Tao Chong-De School 

Title: The Power of Holy Vows and Diligent Tao Practices to Overcome the Force of Karma – Applying “The 

Holy Revelation of Heavenly Summon" as the Core Study 

◎施春兆／一貫道崇德學院助理教授、劉鴻憙／一貫道崇德學院碩士生 

題  目：一貫道〈安設佛堂之殊勝〉聖訓之研究 

Shi Chun-Zhao/Assistant Professor of I-Kuan Tao Chong-De School, Liu Hong-Xi/Master Student of I-Kuan 

Tao Chong-De School 

Title: A Study on I-Kuan Tao Holy Revelation of "The Extra-Ordinary Sacredness of Setting Up Tao Temple" 

The Rules of Procedure for the Conference  

I. The hosts, paper presenters, and panelists of each session must arrive at the venue on 

time. 

II. Please follow the following regulations regarding conference paper publication and 

speaking time: 

(1) Moderator: Opening time is 5 minutes. 

(2) Each paper report lasts 15 minutes. At 13 minutes, the bell will ring once for a short 

time; at 15 minutes, the bell will ring for a long time. 



 

(3) The panelists will have 7 minutes for each comment. At 5 minutes, the bell will ring 

once for a short time; at 7 minutes, the bell will ring for a long tone. 

(4) In principle, 10 minutes are reserved for discussion. The host can make appropriate 

arrangements according to the time limit of the session (including questions from guests 

and responses from the presenter).  

III.   After the paper is read out and discussed, please follow the following regulations: 

(1) When participants speak, they should first obtain permission from the host, state 

their name and Tao Community, and then speak. If two or more people want to speak at 

the same time, the host will determine the priority. 

(2) Each person is limited to 1 minute to speak (when 30 seconds, press the bell for 1 

short sound, and when the time is up, press the bell for 1 long sound). On the same 

topic, each person can speak no more than twice, and the content of the speech should 

be relevant to the topic and strive to save time; when necessary, the host can draw 

attention or ask the speaker to stop speaking. 

IV.  Please refer to the program for the rest times between each session. Guests are 

welcomed to participate in the whole process. 

V.  Things to take note: 

(1) Please turn off or mute communication devices such as mobile phones to maintain 

conference quality. 

(2) No eating or drinking is allowed in the venue. Please go to the designated venue for 

lunch. 

(3) Please do not video, record, or publicly disseminate speech content and images 

without authorization. If you have any questions or suggestions, please contact the 

conference staff. 

 

 


